# 汉英逆引词典

1

## A REVERSE CHINESE-ENGLISH DICTIONARY

余云霞 陆增璞 赵桂玲 黄文彦 张 维 麦秀闲

The Commercial Press
Beijing, 1993

### 《汉英逆引词典》编辑人员 COMPILING STAFF

编 辑 委 员 余云霞(策划和主持者) 陆增璞(英语定稿) 赵桂珍 黄文彦

MEMBERS OF THE 张 维 麦秀闲 COMPILING BOARD

英 语 编 辑 陆增璞 麦秀闲 邵佩珍 COMPILERS OF ENGLISH

### HÀN-YĪNG NÌ YĬN CÍDIĂN 汉 英 逆 引 词 典

余 云霞 陆增璞 赵桂玲 等合编 黄文彦 张 维 麦秀闲

商 务 印 书 馆 出 版 (北京王府井大街 36 号 邮政舞码 100710) 新华书店总店北京发行所发行 北京第二新华印刷厂印刷 ISBN 7-100-01611-8/H・486

1986年5月第1版

开本 787×1092 1/32

1993 年10月北京第2次年刷

字数 2263 于

印数 13 100 册

印张 44 1/1

定价: 29.50 元

### 前 言

《汉英逆引词典》是一部新型工具书。它是将末尾汉字相同的汉语复合词(主要是双音节词)辑录在一起的词典。逆引词典以复合词末尾的汉字作为逆引带头字,构成一系列尾字相同的条目。每个条目都有英语对译或注释。它同以词首的汉字为带头字的普通顺序词典在编排上有所不同,其特点在于突出词的结尾。为了说明逆引词典同顺序词典的区别,兹举例对比如下:

顺序词典	逆引词典	•	
[程]	[程]		
程度	方程	进程	行程
程式	工程	课程	议程
程序	过程	路程	章程
[度]	[度]		
度牒	长度	能见度	气度
度量	尺度	角度	深度
度量衡	风度	宽度	态度
度曲	幅度	亮度	温度
度日	高度	密度	限度
度数	广度	难度	一度
度外	厚度	浓度	再度

《汉英逆引词典》的带头字和所引条目均按《汉语拼音方案》字母顺序排列;同音同调的条目以笔画数目为序排列。版面右边取齐,以突出词的结尾。本词典以收录复合词为主,同时,也把单音节词按音序排列在内,以便于读者使用。

本词典是一部中型语文辞书,收词约六万条,共有七千个单字头。在收词方面,《汉英逆引词典》以中国社会科学院语言研究所编纂的《现代汉语词典》(1979年版)为蓝本,并参照《辞海》、《汉英词典》(北京外国语学院编)、《汉俄词典》(上海外国语学院编)等辞书作了增补、筛选、正音和译释。《汉英逆

引词典»所录条目以汉语标准语为主,其中包括书面语和口语;以现代词语为主,兼收少量常见文言词;以一般语词为主,兼收一些基本专业词汇,并从当代文学、科普著作中选录部分新出现的常用词。此外,还收录一些习用词组,但不收录成语、熟语、谚语和方言;对于专有名词,只选录一些语种、宗教、货币和节日名称等。

本词典主要供具有一定汉语水平的外国读者学习、研究汉语使用;对于 国内大、中学校师生和语文工作者在写作、修辞、研究汉语词汇等方面也有一 定的用处。

本词典根据词汇的语法功能给绝大多数条目注有词性,同时,将条目释义逐项译成英语,因此,它对国内读者在学习英语和从事翻译工作方面也会有所帮助。

《汉英逆引词典》除了具有普通顺序词典的一般用途外,还有其特殊的使用价值:

- 一、有助于研究汉语词根、后缀在结尾的构词范围、方法和规律;便于统 计各类后缀(如: 化、家、然、头、性、员、者、子等)在结尾出现的频率;
- 二、可对汉语诗韵的研究提供有益的材料;
- 三、与顺序词典并存,相互补充、相互为用,不仅能为研究现代汉语音 韵、词汇和构词法提供更为广泛的资料,也能为确定汉语常用字、常 用词以及从事机器翻译等工作提供便利条件。

据我们所知,早在五十年代国外就出现了英、法、俄、德、意等多种现代语言的倒序词典。而目前我们所编写的这部词典在国内还只是一种新的尝试。编者都是北京语言学院的副教授和讲师。从对外国学生汉语教学实践和词典编辑研究工作中我们体会到,编纂一部《汉英逆引词典》为教学和科研服务,甚为必要。由于经验不足,资料缺乏,时间仓促,又限于编写水平,缺点、错误在所难免,敬请广大读者批评指正。

在词典编写过程中,得到许多同志的热情支持和帮助。王还教授、常宝 儒副研究员对词典的编写工作提出了许多宝贵意见。另外,陈亚川等同志也 参加了词典的部分工作。我们在此谨表示诚挚的谢意。

编 者
一九八二年十二月
于北京语言学院

### Foreword

This is a new-type dictionary that collects together compound words having the same end-position Chinese characters. It takes the end-position Chinese character as the reverse head character. Hence the formation of a series of vocabulary entries with the same end-position Chinese character. Each entry has its English equivalent or annotation. Unlike a normal-order dictionary which takes the leading Chinese character as the head character, the major characteristic of this dictionary lies in the rendering of prominence to the ending of words. For the differences between the two, see the illustrations of comparison below.

A Normal-Order Dictionary	A Rever	se Dictionary	
[程]	[程]		
程度	方程	进程	行程
程式	工程	课程	议程
程序	过程	路程	章程
[度]	[度]		
度牒	长度	能见度	气度
度量	尺度	角度	深度
度量衡	风度	宽度	态度
度曲	幅度	亮度	温度
度日	高度	密度	限度
度数、	广度	难度	一度
度外	厚度	浓度	再度

The head characters and entries in this dictionary are arranged according to the alphabetical order formulated in the Scheme for the Chinese Phonetic Alphabet and the entries having the same pronunciation and tone in the order of the number of strokes. To render prominence to the ending of words, the layout of the printed sheet is evened

up on the right. Besides compound words, this dictionary also collects some monosyllatic words, which are arranged according to the alphatetical order, for the readers' convenience.

This dictionary is a medium-sized one with a coverage of about (0,000 entries and 7,000 head characters. In the collection of words, this dictionary is based on the Modern Chinese Dictionary (1979 edition) compiled by the Linguistics Institute of the Chinese Academy of Social Sciences while supplements, selections, corrections of pronunciation and translations are provided with references from Ci Hai (an encyclopaedia), A Chinese-English Dictionary (compiled by the Beijing Foreign Languages Institute) and A Chinese-Russian Dictionary (compiled by the Shanghai Foreign Languages Institute). It lays emphasis on standard Chinese, including written terms and colloquial terms and majors in collecting modern words and common words while taking in a small amount of frequently-used classical Chinese terms and some basic professional terms as well. Meanwhile it does not fail to pick up newly-emerged terms from works of contemporary literature and popular science. Besides, this dictionary also collects a few habitual phrases, but idioms, proverbs, sayings and terms of local dialects are excluded. As for proper nouns, the readers will only find some names of languages, religions, money and holidays.

This dictionary is compiled majorly to meet the need of those foreign readers with a considerable command of Chinese in their study and research of the Chinese language. But that does not mean to exclude the compilors' intention to provide a tool for the Chinese readers such as college and high school teachers and students and language workers in the fields of writing, rhetoric and the study of Chinese vocabulary. Moreover, it will also be benificial to the study of English and translation as most of its entries are classified in parts of speech according to their grammatical function with the English translation for all of their listed senses.

Besides the common uses it shares with a normal-order dictionary, the dictionary we now present to the readers is noted for the following particular features.

1. It will be conducive to the study of the range, ways and rules of

- word-formation of roots and suffixes of the Chinese language at the end position and to the statistics of the frequency of various suffixes (such as 化,家,然,头,性,员,者,子) at the end position.
- 2. It will provide useful materials for the study of rhymes of Chinese poetry.
- 3. Supplementing each other with the normal-order dictionary, it will provide not only on a broader scale materials for the study of phonology, vocabulary and word-formation of the Chinese language, but also convenient conditions for the determination of everyday characters and words of the Chinese language and machine translation and so on.

So far as we know, reverse dictionaries of a number of modern languages such as English, French, Russian, German, Italian and others appeared as far back as in the 1950's. This very dictionary we now present to the readers is but a new attempt in this country. The compiling staff, some associate professors and lecturers of the Beijing Languages Institute, have realized through practice in teaching Chinese to foreign students, compiling and research of dictionaries, that it is very necessary to compile A Reverse Chinese-English Dictionary, which will render its service to teaching and research. We sincerely welcome criticisms and corrections from the readers as there are bound to be shortcomings and mistakes due to our lack of experience and data, our being pressed for time and our limitations in proficiency.

We wish to avail ourselves of this opportunity to express our sincere thanks to Professor Wang Huan and Associate Research Person Chang Baoru for their valuable suggestions, and to Comrade Chen Yachuan and others for their support and contribution to this dictionary.

Compiling Board
December, 1982
Beijing Languages Institute

### 用法说明

本词典包括前言、用法说明、音序查字表、笔画查字表、词典正文以及繁简体字对照表、常用量词表、象声词表、构词力强的逆引带头字表等四个附录。正文包括逆引带头字、条目、注音、词性和英语翻译或注释。

#### 一、逆引带头字

- 2. 轻声带头字一般位于同形重读带头字之后,如轻声夫(丈夫 zhàngfu) 立于重读夫(渔夫 yúfū)条目之后。若同形的重读带头字在一个音节里读几种不同的声调,轻声字则立于最后一个声词下面。如发(fō)、发(fà)韵同调不同,轻声带头字发(打发 dǎfa、头发 tóufo)便立于发(fà)之后。若带头字只读轻声时,则立于四声之后,如葡(葡萄 pútao)。
- 3. 带头字本身就是单音节词时,对该词条加以注释、翻译。若带头字本身只是一个词素,则不予注释和翻译。
- 4. 同形异音的带头字,分立条目,相互参见。如: 度(dù)另见度(du)、度(duó)。

#### 二、条目

1. 本词典所收条目绝大部分为复合词,另收一些习用的动宾、动补词组。条目从复合词的尾字开始按汉语拼音字母顺序从后向前排列。

声韵同而调不同的,按阴平(第一声)、阳平(第二声)、上声(第三声)、去声(第四声)、轻声的次序排列。声韵调相同的按汉字笔画数和笔顺一十八入了し排列。

多音节词的末尾汉字相同时,按倒数第二个字音序排列,读音相同时按倒数第二个字的笔画数目和笔顺排列,余类推。

2. 词和词组同形、同音时,词在前,词组在后。如汇款(huìkuǎn)(名)在 汇款(huì=kuǎn)(动宾)之前。

- 3. 形同而读音不同的词,分立条目,通过注音和译文加以区别,如测度 (cèdù)(名)measure;测度(cèduó)(动)estimate
- 4. 音、形相同而含义有别的词,不另立条目,通过词性和译文加以区别。如: 无常(形) variable; changeable (名) bailiff of Yama (King of Hell)
- 5. 音、义相同而形体不同的词,分立条目。以通行的写法为主,而在异写的词前加上"\*"号。如书简、\*书柬、
- 6. 构词中带"儿"的词,如女儿,与书写、读音必须儿化的词,如女孩儿, 自成条目,分属于不同的带头字下。女儿(nǚ'ér)排在"儿"(ér)字下, "女孩儿"(nǚháir)排在带头字"孩"(hái)之下。
- 7. 口语里一般儿化的词,在词性后、译文前加(~儿),如果某个义项须 儿化,(~儿)加在该义项译文前。

#### 三、注音

- 1. 所有词条均用汉语拼音字母注音。
- 2. 凡词,拼音连写;大于词的,拼音分写。动宾词组在动、宾之间加"="号,如,吃亏(chī=kuī);动补词组在动补之间加"//"号,如看透(kàn//tòu)。
- 3、轻声字不标调号。
- 4. 对于有儿化韵的字,在其基本式后面加"r",不标语音上的实际变化。
- 5. 在双音节或多音节词中,以 a,o,e 开头的音节连接在其他音节后面,如果音节的概念发生混淆时,用隔音号"'"隔开。如"磺胺"(huáng'àn),"名额"(míng'é)。

#### 四、释义与翻译

- 1. 词的义项尽量用英语等义词翻译,如无等义词,则用英语加以注释。
- 2. 凡具有多种词性的条目,注释时实词在前,虚词在后。如替(动)take the place of;replace;substitute for (介) for;on behalf of
- 3. 凡不能自由运用,但在固定词组中有固定含义的单音字,虽标明词性,但在译文前标以"令"。如拘 lū (动)(1) ◇ restrain; restrict; constrain (2) ◇ arrest; detain (3) limit
- 4. 只用于书面语或口语的,分别标以<书>、〈口>字样,陈旧的词条标以 〈旧>,专业词汇一般不予标注略语,只有在译文出现歧义时,才分别 标以〈乐>、〈农>、〈医〉等。另外,还注有〈谦>、〈套〉、〈敬〉、〈婉〉、〈秽〉 等,以说明其修辞特点。(参见略语对照表)

### Guide to the Use of the Dictionary

This dictionary consists of the Foreword, Guide to the Use of the Dictionary, Phonetic Alphabet Index, Character Stroke Index, A Reverse Chinese-English Dictionary and four independent appendices including the Table of Simplified Chinese Characters and Their Original Complex Forms, the Table of Commonly-Used Measure Words, the Table of Onomatopes and the List of Active Reverse Head Characters.

- 1. The Reverse Head Characters
- b. For head characters of the same form, the light-tone head character is placed generally after the stressed one, e.g. light-tone 夫 (丈夫 zhòngfu) is placed after the stressed 夫(渔夫 yúfū). If a stressed head character has more than one tones in a syllable, the light-tone head character of the same form is placed after the last one, e.g. the head character 发 has two tones (fō) and (fò) when stressed, so the light-tone head character 发(打发 dǎfa, 头 发 tóufa) is placed after 发 (fò). If a head character has only the light tone, it is then placed after the fourth tone, e.g. 萄 (葡萄 pútao).
- c. When a head character is a monosyllabic word itself, its English equivalent or annotation is offered; but there is no English equivalent or annotation if it is only a morpheme.
- d. Separated entries are established and cross-references provided for polyphonic head characters, e.g. 度(dù) See 度(du)、度(duó).

- 2. Vocabulary Entries
- a. Compound words account for the majority of the entries while some phrases of verb-object or verb-complement construction also find their place in this dictionary. The entries are listed according to the alphabetical order counted from the end-position character.

Words having the same pronunciation but different tones are arranged in the order of the high and level tone (the first tone), the rising tone (the second tone), the falling-rising tone (the third tone), the falling tone (the fourth tone) and the light tone (unstressed syllable pronounced without its original pitch). Words that are same in pronunciation and tones are listed according to the number of strokes and the shape of the first stroke in the order of -, |, |, |, |, and |.

Polysyllabic words bearing the same end-position Chinese character are listed according to the alphabetical order and, to the number of strokes and the shape of the first stroke if having the same pronunciation of the last character but one. The same rules apply to the last character but two if their last character but one happens to be the same one. Hence the last character but three or four for the same reason.

- b. In case a word shares the same form and pronunciation with a phrase, the former precedes the latter, e.g. 汇款 (huìkuŏn) (noun) is placed before 汇款 (huì=kuŏn) (verb-object construction).
- c. Separate entries are established for words same in form but different in pronunciation. They are distinguished by means of phonetic notation and translation, e.g. 测度(cèdù) (名) measure, but 测度 (cèduó) (动) estimate.
- d. Words bearing the same form and pronunciation but different senses (homonyms) share the same entry and are discriminated by parts of speech and translation, e.g. 无常(形) variable; changeable (名) bailiff of Yama (King of Hell).
- e. Words that are same in pronunciation and sense but different in form have separate entries with the current form as the chief one and a "\*" sign before its variant form, e.g. 书简, \* 书東.

- f. There are separate entries under different head characters for words having "儿" in word-formation, such as 女儿 and words with "儿" as the suffix, such as 女孩儿 女儿 (nǔ'ér) is placed under the head character "儿"(ér) while 女孩儿(nǔhóir) under the head character "孩" (hói).
- g. For words with "J" as the suffix in colloquial speech, the character ( $\sim J$ ) is placed between the part of speech and the English equivalent whereas for a certain sense of a word, ( $\sim J$ ) is put before the English equivalent of that particular sense.
- 3. Phonetic Notation
- a. All the entries in this dictionary are marked with Chinese phonetic symbols.
- b. For words, the phonetic symbols are joined together while for phrases, they are separated. In a verb-object construction, there is the symbol "=" in between the verb and the object, e.g. 吃亏 (chī=kuī) whereas in a verb-complement construction, the symbol "//" in between the verb and the complement, e.g. 看透 (kàn//tòu).
- c. Light-tone words are not marked with tone symbols.
- d. For words with "儿" as the suffix, the phonetic "r" is added to their basic notation, but the factual change in their pronunciation is not demonstrated.
- e. In disyllabic and polysyllabic words, if syllables beginning with a,o,e are joined to other ones and thus cause confusion, there is the symbol "''to separate them, e.g. 磺胺 (huáng'àn), 名额 (míng'é).
- 4. The English Equivalent and Annotation
- a. Efforts have been made to provide an English equivalent for each sense of every entry. But in case an English equivalent is not available, its annotation in English is rendered instead.
- b. In the translation of entries having various parts of speech, the sense as a notional word precedes that as a functional word, e.g. 替(动) take the place of; replace; substitute for (介) for; on behalf of.
- c. Those inactive monosyllabic words with definite implications in

- set phrases are marked with the part of speech, but with the symbol "令" before the English translation, e.g. 拘 jū (动) (1) <> restrain; restrict; constrain (2) <> arrest; detain (3) limit.
- d. For entries and senses marked with 〈书〉,〈曰〉,〈旧〉,〈謙〉,〈套〉, 〈敬〉,〈婉〉 and 〈秽〉 please see the Table of Abbreviations. Professional terms are not marked with abbreviations except when the translation may cause misunderstanding. In the latter case, the readers will find 〈乐〉,〈农〉,〈医〉, etc. (See Table of Abbreviations).

## 汉语词类简称表

## Table of Short Forms of Parts of Speech

(名)	míng	名	词	noun
(代)	dài	代	词	pronoun
(动)	dòng	动	词	verb
(助动)	zhùdòng	助动	词词	aux. verb
(形)	xíng	形容	讨	adjective
(数)	shù	数	词	numeral
(量)	liàng	量	词	measure word
(副)	fù	副	词	adverb
(介)	jiè	介	词	preposition
(连)	lián	连	词	conjunction
(助)	zhù	助	词	particle
(叹)	tàn	叹	词	interjection
(象声)	xiàngshēng	象声	词	onomatopoeia
(头)	tóu	词	头	prefix
(尾)	wěi	词	尾	suffix

## 略语对照表 Table of Abbreviations

拼音	略语	译文	拼音	略语	译文	
biǎn	〈贬〉	derogatory term	shāng	〈商〉	commerce	
cè	<測>	servey and draw-	shè	<掇▶	photography	
ŀ		ing	shēng	〈生〉	biochemistry;mic-	
dì	<地>	geology			roorganism;	
diàn	〈电〉	electricity; electri-			organisms	
İ		cal engineer-	shëngli	〈生理〉	physiology; ana-	
[		ing			tomy	
dòng	(动)	animal; zoology	shū	〈书>	written language	
fă	〈法〉	law	shù	〈数>	mathematics	
făng	〈纺〉	spinning and	shuĭ	<水 <b>&gt;</b>	water conservancy	
		weaving; print-	tào	〈套〉	polite formula	
1		ing and dyeing	tĭ	<体 <b>&gt;</b>	physical culture;	
gōngměi	〈工美〉	arts and crafts			sports	
huà	〈化〉	chemistry; chemi-	tiān	<b>〈天〉</b>	astronomy	
l		cal industry;	wăn	〈婉》	politely refuse	
		chemical fibre			(decline)	
huì	〈秽〉	vulgar	wù	<物>	physics	
jī	<机>	machinery	xīn	<心;>	psychology	
jiàn	〈建〉	architecture	yě	〈冶〉	metallurgy	
jiāo	〈交〉	communication	yī	〈医>	medical science;	
		and transpor-			medicine	
		tation; railway	yìn	<印>	printing	
jīng	〈经〉	economy;econom-	yóu	<邮>	postal service;	
		ics	I I		communication	
jìng	<敬>	polite expression	yú	<渔>	fishery	
jiù	〈田〉	archaic	yŭháng	〈宇航〉	spaceflight; astro-	
jù	<剧>	the theatres			navigation	
jūn	〈军〉	military	уŭ	<b>&lt;</b> 语 <b>&gt;</b>	linguistics	
kŏu	〈口〉	spoken language	yuè	〈乐〉	music	
kuàng	<矿>	mining industry;	zhé	<哲 <b>&gt;</b>	philosophy	
		mineral	zhí	<植 <b>&gt;</b>	plant; botany	
lín	〈林〉	forestry	zhĭ	<纸>	paper industry	
luó	〈逻〉	logic	zhōngyào	〈中 药〉	traditional Chi-	
mù	<牧>	animal husbandry			nese medicinal	
nóng	〈农〉	agriculture;agron-			herbs	
[ . · · · · · · ·		oniy	zhōngyī	〈中医〉	traditional Chi-	
qì	<b>〈</b> 气〉	meteorology			nese medicine	
qiān	〈谦〉	self-depreciatory	zöng	〈宗〉	religion	
		expression				

## 汉语拼音方案 Scheme for the Chinese Phonetic Alphabet

一、汉语拼音字母表
Table of the Chinese Phonetic Alphabet

字母	(letters)	字母的	字母	(letters)	字母的
印刷体 printed form	书写体 written form	名 称 names	印刷体 printed form	书写体 written form	名 称 names
A a	Aa	[a]	Nn	Nn	[ng]
Вь	Bb	[p <b>ɛ</b> ]	0 0	00	[0]
Сс	C c	[ts'E]	Рр	PP	[p'ɛ]
Dd	D d	[tɛ]	Qq	Q q	[t¢'iou]
Еe	Ee	[8]	Rr	Rr	[ar]
Ff	Ff	[ef]	S s	5 s	[ &s ]
Gg	Gg	[kɛ]	T t	T t	[t'ε]
H h	Hh	[xa]	Uu	uu	[u]
I i	I i	[i]	*V v	Vv	[vɛ]
Jj	$J_{j}$	[tçiɛ]	W w	W w	[wa]
Kk	Kk	[k'ε]	Х×	X x	[çi]
L 1	Ll	[ ɛl ]	<b>У</b> у	Yy	[ja]
M m	M m	[ɛm]	<b>Z z</b>	Zz	[ts&]

<sup>\*</sup> V 只用来拼写外来语、少数民族语言和方言。 V is used only to spell borrowed words (from foreign countries), national minority languages and local dialects.